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Den 28. marts 2022

”Det talte ord gælder” 

Spørgsmål AK: 

”Ministeren bedes redegøre for sin indstilling til den 

kommende dagsorden for rådsmøde (landbrug og 

fiskeri) den 7. april 2022 samt eventuelle sager, 

hvortil der søges mandat i Europaudvalget.” 

 

Svar: 

Jeg vil gennemgå dagsordenen til rådsmødet 

(landbrug og fiskeri) den 7. april. Der er fire punkter 

på dagsordenen, som alle er til orientering.  

 

Punkt 1 er et forslag om skovbrugs- og 

landbrugssektorens bidrag til EU’s klimamål. 

Sektoren forkortes LULUCF1. Forslaget blev fremsat 

sidste år i Kommissionens ”fit for fiftyfive”-pakke. 

 

Det skal sikre skovbrugs- og landbrugssektorens 

bidrag til den samlede klimaindsats.  

                                   
1 LULUCF: land use, land-use change and forestry 
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Det sker ved at inddrage sektoren i EU’s klimamål om 

at reducere mindst 55 pct. i 2030 og opnå 

klimaneutralitet i 2050.  

 

Vi ønsker en ambitiøs og omkostningseffektiv 

klimaindsats i EU samt at drive den grønne omstilling 

både i Danmark og hele EU mod klimaneutralitet i 

senest 2050. 

 
Det er positivt, at forslaget lægger op til et øget 

nettooptag af drivhusgasser i skovbrugs- og 

landbrugssektoren, samt at der etableres en særskilt 

landsektorsøjle. 

 

En landsektorsøjle vil tillade en mere intelligent 

regulering af udledninger og optag i landbrugs- og 

skovbrugssektoren. 

 

Det er også positivt, at forslaget lægger op til at styrke 

kravene til rapportering af udledninger og optag fra 

skove og jorder. 
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Forslaget hører under klimaministeren. Vi er i gang 

med at analysere forslaget, før vi kan tage endelig 

stilling til detaljerne i forslaget.  

 

Punkt 2 handler om meddelelse om bæredygtige 

kulstofkredsløb eller ”kulstoflandbrug”. 

Formandskabet har fremlagt et udkast til 

rådskonklusioner om Kommissionens meddelelse 

om bæredygtige kulstofkredsløb.  

 

Meddelelsen lægger op til, at der skal udvikles en 

certificeringsramme, som skal tilskynde til 

udviklingen og udbredelsen af nye 

forretningsmodeller for CO2-optag.  

 

Vi ser gerne, at metan og lattergas også inkluderes i 

certificeringsrammen, da disse udgør størstedelen af 

landbrugets drivhusgasudledninger. 
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Det er samtidig vigtigt, at certificeringsrammen kan 

spille sammen med nationale målsætninger og tiltag 

for reduktion af drivhusgasudledninger. 

 

Det er også vigtigt, at EU’s landbrugspolitik i øget 

omfang kan understøtte målrettede klimatiltag. Samt 

at landbrugsbudgettet fremadrettet anvendes til at 

finansiere indsatser, som understøtter 

medlemslandenes indsatser til at reduktion af 

drivhusgasudledninger.  

 
Formandskabets udkast til rådskonklusioner kan 

rumme disse perspektiver, og vi kan fra dansk side på 

den baggrund støtte rådskonklusionerne. 

 

Punkt 3 handler om markedssituationen for 

landbrugsvarer. Vi oplever den måske største krig 

i Europa siden anden verdenskrig. Det medfører store 

konsekvenser for hele Europa. Det gælder også for 

fødevaresektoren.   
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Først og fremmest er det regeringens hovedfokus at 

sikre nødhjælp til den ukrainske befolkning og de 

mange flygtninge efter den brutale russiske invasion. 

 

Derudover følger vi nøje fødevareforsyningen i 

Danmark. Pt. ser vi store prisstigninger på visse 

fødevarer, men der er ingen aktuelle problemer med 

selve fødevareforsyningen.  

 

Den europæiske fødevaresektor er stærk. Det indre 

marked er med til at sikre, at EU ikke burde få 

problemer med fødevareforsyningen. Det er derfor 

vigtigt, at Kommissionen håndhæver det indre 

marked.  

 

Situationen forventes at blive yderligere påvirket af 

højere priser på handelsgødning, hvor Rusland er en 

stor producent. Og på foder, hvor den manglende 

korneksport fra Ukraine og Rusland medfører store 

prisstigninger. 
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Det er særligt bekymrende, at der hurtigt kan komme 

mangel på basisvarer som hvede og majs på markeder 

i EU’s nærområde, der er direkte afhængige af import 

fra Rusland og Ukraine.  

 

Punkt 4 er om Kommissionens meddelelse om 

fødevareforsyning. I meddelelsen beskrives den 

bekymrende fødevaresituation i Afrika, Mellemøsten 

og Vestbalkan, som hurtigt kan blive kritisk.  

 

Vi må forvente, at den globale fødevareforsyning vil 

være udfordret i 2023 og måske årene derefter.  

 

Regeringen mener, at det derfor er vigtigt, at vi holder 

forsyningskæderne åbne og den fri handel i gang. Vi 

skal undgå protektionisme og irrationel hamstring af 

kornprodukter og gødningsprodukter til skade for 

den globale fødevareforsyning.  
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I meddelelsen nævnes de kortsigtede initiativer, som 

er sat i gang i EU. Det gælder anvendelsen af 

krisestøtte på 500 mio. euro, dyrkning af brakarealer 

og støtte til privat oplagring af svinekød.  

 

Ud over de kortsigtede tiltag udstikkes 

perspektiverne for en indsats på mellemlang sigt.  

 

Medlemslandene opfordres til at prioritere 

investeringer, der reducerer afhængigheden af gas og 

brændstof og input, såsom pesticider og gødning. Det 

kan for eksempel være større satsning på biogas eller 

præcisionslandbrug. 

 

Det er her, at vi skal fokusere vores indsats, samtidig 

med at vi holder fokus på at sikre 

fødevareforsyningen i verden.  

 

Jeg har tidligere været inde på potentialerne i 

græsproteiner, og hollænderne har ideer til at udvide 

markedet for handelsgødning med husdyrgødning. 
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Det er ideer som på sigt, kan hjælpe os med at 

producere mere foder per areal og gøre os mere 

uafhængige af russisk energi og gødning. Det er den 

vej, vi skal henad. 

 

Vi står i en helt ny situation, hvor vi er nødt til at 

kunne agere hurtigt og håndtere mange forskellige 

problemstillinger. Men vi vender helt sikkert tilbage 

til punktet i de kommende måneder. 

 

---o0o--- 

 

Under siden sidst vil jeg ikke nævne nogen sager. 


